
      قضائی

چرا بودجه همچنان نيازمند 
اصلاح ساختاري است؟

 اكنون  در ماه هاي پاياني سال و موعد بررسي بودجه كل كشور، بار ديگر 
توصيه رهبر معظم انقلاب اسلامي در بيانيه تحليلي گام دوم انقلاب اسلامي 
كه »بودجه بندي معيوب و نامتوازن« را از جمله عيوب ساختاري اي كه 
كشور با آن مواجه است دانستند و بايد براي رفع آن چاره انديشي كرد، در 

ذهن ها متبادر مي شود. 
نخس��تين وجه عدم توازن در بودجه در توزيع صحي��ح بودجه در اركان 
مديريتي كشور به چشم مي خورد. بررس��ي مصارف لايحه بودجه سال 
۱۳۹۹ نشان مي دهد مجموع اعتبارات دستگاه هاي اجرايي در سطح ملي 
كشور نشان می دهد در سطح ملي بيش از ۸۴ درصد مصارف بودجه در 
اختيار دولت است. البته اين به جز بخش عمده بودجه هاي استاني و محلي 
است كه بازهم به دستگاه هاي وابسته به قوه مجريه تعلق خواهد گرفت. در 
واقع ۱۶ درصد باقي مانده سهم باقي دستگاه هاي كشور، از جمله نيرو هاي 
مسلح، قوه قضائيه، مجلس شوراي اسلامي و... است. جالب اينجاست كه 
برخي جنجال آفرينان و مديران اجرايي در پي القاي آن هستند كه بخش 
عمده اي از بودجه كشور در اختيار دولت نيست و به تبع آن دولت در اداره 

كشور كاره اي نيست. 
البته آنچه در اينجا بررسي شد تنها محدود به بودجه عمومي دولت است 
و بودجه كل كشور بسيار بزرگ تر است كه شامل بودجه عمومي دولت و 
بودجه شركت هاي دولتي و مؤسسات انتفاعي وابسته به دولت و بانك ها 
است و به طوركلي تنها يك چهارم بودجه كل كشور )سهم منابع و مصارف 
عمومي( تفصيلاً در مجلس و دولت بررسي مي شود، اما ۷۵ درصد از بودجه 
كل كه به شركت هاي وابسته به دولت و بانك ها اختصاص دارد معمولاً مورد 
واكاوي قرار نگرفته و شفافيت لازم را ندارند، شركت هاي خصوصي و بانك ها 
از اين طيف هستند، تنها سه شركت بزرگ دولتي از جمله شركت ملي نفت، 
شركت ملي گاز و شركت ملي پالايش و پخش فرآورده های نفتي، سهم ۵۳ 
درصدي از بودجه كل كشور دارند كه چندان موردبررسي قرار نمي گيرد. 
همچنين مطابق برخي گزارش ها، به دليل عدم پيش بيني صحيح بودجه، 
منابع و مصارف شركت هاي دولتي در قانون بودجه سنواتي، موجب شده 
است تا بيش از ۶۲ درصد از بنگاه هاي دولتي اصلاحيه بودجه اي داشته و 
سالانه بيش از دهها شركت زيانده بالغ بر هزاران ميليارد تومان به عنوان 

كمك از محل منابع عمومي دولت دريافت نمايند. 
مسئله مهم ديگر در منابع بودجه است. وابستگي بودجه به نفت، با توجه 
به توطئه هاي دش��من و نااطميناني هايي كه در مورد قيمت نفت وجود 
دارد، كسري بودجه از محل فروش نفت در سال ۹۹، محتمل است، اين 
مسئله اي است كه در بودجه سال آتي، توجه چنداني بدان نشده است. بر 
اساس قانون برنامه ششم توسعه، بايد ۳۶ درصد از درآمد هاي منابع نفتي 
كشور در سال ۹۹ در صندوق توسعه ملي قرار گيرد، اما در لايحه بودجه 
سال ۹۹ با كاهش ۱۶ درصدي، معادل ۲۰ درصد از منابع حاصل از نفت 
به عنوان سهم صندوق توسعه ملي پرداخت مي شود، شنيده ها حاكي است 
بر اساس تدبير نظام، مقرر شده اين برداشت از صندوق در قالب استقراض 

بوده و دولت متعهد به بازگرداندن آن شده است. 
از س��ويي ماليات، به عنوان اصلي ترين منبع درآم��د عمومي دولت در 
لايحه بودجه ۹۹ است، با توجه به ركود تورمي كشور و وضعيت پايه هاي 
مالياتي موجود، احتمال عدم تأمي��ن درآمد هاي مالياتي كمتر از ميزان 
پيش بيني شده در بودجه ۹۹ وجود خواهد داشت. نكته مهم ديگري كه 
بايد براي آن تدبير نمود، مسئله فرار مالياتي است كه برخي برآوردها، آن 
را سالانه ۳۵ تا ۴۰ هزار ميليارد تومان فرار مالياتي )يعني حدود ۶۰ درصد 
از اقتصاد ايران( تخمين مي زنند. تا زماني كه براي حل جدي اين معضل 

تدبيري انديشيده نشود، مشكل منابع بودجه بر جاي خود هست. 
پس ازآنكه بودجه تصويب مجلس و به تأييد شوراي نگهبان رسيد، از سوي 
رئيس جمهور ابلاغ شد، تازه مهم ترين مرحله واقعي بودجه شروع شده و آن 
»تخصيص« است. اين مرحله - كه از عيوب جدي در نظام برنامه وبودجه 
كشور است و از اعمال سليقه عده اي معدود براي سرنوشت كل كشور است- 
كاملاً در اختيار دولت است و تجربه نشان داده كه دولت ها از ابزار نامحسوس، 
اما تأثيرگذار تخصيص بودجه همواره استفاده كرده اند. ماجرا وقتي حساس تر 
مي شود كه همچون سال هاي اخير كشور با كاهش درآمد و كسري بودجه 
مواجه ش��ده و معمولاً اينجا تيزي چاقوي تخصيص گلوي دس��تگاه ها و 
نهاد هاي خارج از دولت را بيشتر مي خراشد. بررسي ميزان تخصيص بودجه 
در دستگاه هاي ملي در سال هاي اخير نشان مي دهد بيشتر نهاد هاي خارج از 
قوه مجريه يا مؤسسات فرهنگي دريافت كننده كمك، بخش قابل توجهي از 
ميزان بودجه مصوب سالانه خود را دريافت نكرده اند و ميان بودجه مصوب و 
ميزان تخصيصي به آنها فاصله معناداري وجود دارد. به عبارت ديگر، ماجراي 

حكايت »آش نخورده و دهان سوخته« است. 
واقعيت آن اس��ت كه بودجه متعلق به مردم است و اگر رئيس جمهور بر 
اساس اصل ۱۲۶ قانون اساسي مسئول برنامه وبودجه شده است، در واقع از 
حيث جايگاه امانت داري سرمايه عمومي بوده و هيچ گونه حق مطلق العناني 
براي مديران اجرايي ايجاد نمي كند. كارمند بانك هيچ گاه از زيادش��دن 
ورودي نقدينگي به شعبه خوشحال نمي شود يا از خروج زياد از معمولاً 
ناراحت نمي گردد، چون مالكيتي بر سرمايه هاي مردم ندارد و تنها خود را 

امانت دار سرمايه آنان مي داند. 

محمد جواد اخوان

روحاني از سفر خود به شرق دور گزارش داد 

» اراده « ایران و ژاپن براي شكستن تحریم ها

رئيس جمهور با بيان اينكه شكستن تحريم و 
از بين بردن توطئه امريكا كاري ضروري، ملي و 
انقلابي است، گفت: در زمينه شكستن تحريم 
هم ژاپني ها يك پيش�نهاد جديد داش�تند و 
هم ما كه بنا ش�د رايزني ها ادامه داشته باشد. 
به گزارش فارس، حسن روحاني روز گذشته در 
بازگشت از سفر مالزي و ژاپن در فرودگاه مهرآباد 
و در جمع خبرنگاران در خصوص دستاوردهاي 
اين سفر، اظهار داشت: اجلاس مالزي شيوه نويي 
براي اجتماع مسلمانان و متفكرين اسلامي بود و 
اين اجلاس بر مبناي توسعه و همكاري كشورهاي 
اسلامي براي دستيابي به الگوي توسعه مطلوب 
بود. وي افزود: براي اين اجلاس از حدود ۸۰ كشور 
متفكرين و صاحب نظران دعوت شده بودند و از 
سران كشورهاي اسلامي هم ايران و تركيه و قطر 

و خود مالزي هم حضور داشتند. 
روحاني با اش��اره به برگزاري جلسه سران چهار 
كش��ور ايران، مال��زي، تركيه و قط��ر، ادامه داد: 
تصميمات بس��يار خوبي براي همكاري ها اتخاذ 

شد، البته بنا شد از كشورهاي ديگر هم در زمينه 
فناوري هاي نو و صنعت دعوت شود. 

رئيس جمهور گفت: رابطه با كش��ور مالزي براي 
ما اهميت دارد و خوش��بختانه روابط دو كشور از 
ابتداي دولت يازدهم گرم تر شد. تصميمات خوبي 
براي دو كشور در زمينه صنعت و مخصوصاً بخشي 
از زمينه ه��اي صنعتي مهم اتخاذ ش��د. به زودی 
اجلاس مشترك ايران و مالزي تشكيل مي شود 
و نخس��ت وزير مالزي در آينده نزديك از تهران 
بازديد مي كند. وي با اشاره به پيشنهاد های ايران 
در اين س��فر تأكيد كرد: در اجلاس كش��ورهاي 
اسلامي پيش��نهاد ايران بحث اقتصاد ديجيتال، 
بازار مش��ترك در اين زمينه، صندوق مش��ترك 
براي فناوري هاي نو و همچنين مسئله رمز ارزها 
و مس��ئله همكاري در زمينه ه��وش مصنوعي و 

فضاي سايبري بود. 
روحاني با اش��اره به ديدار خود با رئيس جمهور 
تركيه، افزود: در حاش��يه اين اجلاس ملاقاتي با 
اردوغان داش��تيم در خصوص روابط دوجانبه و 

همچنين مس��ائل منطقه از جمله سوريه مورد 
بحث و بررسي قرار گرفت. 

رئيس جمهور خاطرنش��ان كرد همچنين با امير 
قطر هم ديدار و گفت وگو داش��تيم ك��ه در اين 
ديدار مسئله طرح صلح هرمز مطرح شد كه اين 
طرح مورد استقبال قطر نيز قرار گرفته است. وي 
با اش��اره به س��فر به ژاپن در نودمين سال روابط 
سياسي دو كشور اس��ت و با بيان اينكه در طول 
اين سال سه ملاقات در تهران، نيويورك و توكيو 
با آقاي آبه داش��ته ام، تصريح كرد: در ديدارهايي 
كه داشتيم به غيراز روابط دوجانبه، جلسه اي را 
با شركت هاي ژاپني داشتيم، شركت هايي كه در 
ايران فعاليت مي كردند و هنوز هم دفترشان در 
تهران است، بعضي از آنها شركت هايي بودند كه تا 
۷۰ سال سابقه كار در تهران داشتند و همه تأكيد 

بر ادامه روابط اقتصادي داشتند. 
روحاني با بيان اينكه در ديدار با آقاي آبه دو مسئله 
ديگر مورد بح��ث بود، گفت: در مس��ئله تحريم 
برخي كشورها حساس تر از ديگران هستند، البته 

به غيراز يكي دو كشور همه مخالف تحريم هستند 
و مخالف قوانين بين المللی اس��ت؛ اين موضوع 
مورد اتفاق همه كشورهاست چون به ضرر همه 
كشورها است. ژاپني ها و اروپايي ها در اين زمينه 

فعال هستند تا تحريم را بشكنند. 
رئيس جمهور تأكيد كرد: معتقديم شكس��تن 
تحري��م و از بين ب��ردن توطئه امري��كا كاري 
ضروري، ملي و انقلابي است كه وظيفه همه ما 
اس��ت. وي با بيان اينكه با همه كشورها در اين 
زمينه ها رايزني داريم كه با برخي كش��ورهاي 
اروپايي و ژاپن بيشتر است، عنوان كرد: در زمينه 
شكستن تحريم هم ژاپني ها يك پيشنهاد جديد 
داشتند و هم ما كه بنا شد رايزني ها ادامه داشته 
باشد. رئيس جمهور به جزييات بيشتري در اين 

زمينه اشاره نكرد. 
روحاني موض��وع امنيت انرژي و كش��تيراني را 
ديگر موضوع حائز اهميت مطرح شده در ديدار با 
نخست وزير ژاپن برشمرد و گفت: مذاكرات خيلي 
خوبي در اين زمينه داشتيم؛ ژاپن اولا از طرح صلح 
هرمز حمايت كرد و آنجا هم به صراحت اعلام كرد 
حمايت مي كني��م و دوم آنكه ژاپ��ن اعلام كرده 
در برنامه ريزی امريكايي ه��ا براي امنيت منطقه 

شركت نخواهند كرد. 
رئيس جمهور ادامه داد: در ضمن ژاپن يك كشتي 
تجسسي مي خواهد در منطقه بياورد، البته نه در 
منطقه خليج فارس و هرم��ز بلكه در منطقه باب 
المندب بياورد، كه برنام��ه آن را براي ما توضيح 
دادند. وي گف��ت: راجع ب��ه كل منطقه مباحث 
خيلي خوبي داشتيم، ژاپني ها گفتند مي خواهيم 
در چابهار س��رمايه گذاري كنيم و آقاي آبه اعلام 
كرد كه چابهار و مسئله ترانزيت جنوب به شمال 

براي آنها بسيار مهم است. 
روحاني ب��ا بيان اينكه در مس��ئله افغانس��تان و 
مش��اركت دو كش��ور در زمينه صلح و بازسازي 
افغانستان مباحث بسيار خوبي داشتيم، گفت: در 
زمينه يمن بحث بيشتري داشتيم و بناشد رايزني 

و همكاري داشته باشيم. 
رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه ژاپن به عنوان يك 
كشور دوست كه نود سال است روابط دوستانه با 
آنها داريم براي ما مطرح است، افزود: ژاپني ها در 
زمان دولت مصدق زماني كه انگليس خريد نفت 
ايران را تحريم كرد، اولين دولتي بودند كه نفت 
ايران را خريدن��د و در اين زمينه س��ابقه تحريم 

شكني را دارند. 

      ايرنا: غلامرضا جلالي، رئيس سازمان پدافند غيرعامل: شركت هاي 
خارجي اطلاعات زيرس��اختي را كه از ما مي گيرند، ب��ه عنوان دارايي 
اطلاعاتي نگاه مي كنند و آن را به مشتريان خود مي فروشند بنابراين 
دقت در محافظت از اين اطلاعات، يك تعهد ملي اس��ت كه بايد به آن 

توجه داشت. 
      ايس�نا: محسن كوهكن، عضو فراكس��يون ولايي مجلس شوراي 
اسلامي با ابراز اميدواري از اينكه »مجلس آينده مجلسي مقتدر با بدنه 
كارشناسي محكم باشد«، گفت كه مردم ديگر در انتخابات به شعارها 

توجه نكرده و براساس كارنامه افراد رأی مي دهند. 

»نجات اقتصاد ایران«  گفتمان 
شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب در انتخابات

سخنگوي ش�وراي ائتلاف نيروهاي انقلاب گفت: »نجات اقتصاد 
ايران« گفتمان شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب در انتخابات است. 
به گزارش تسنيم، محسن پيرهادي سخنگوي شوراي ائتلاف نيروهاي 
انقلاب، با اشاره به برگزاري همايش اعضا، مسئولان و دبيران استان ها 
و ش��وراي بانوان ائتلاف نيروهاي انقلاب، گفت: اين همايش به منظور 
به روزرس��انی آخرين اطلاعات و عملكرد ش��وراهاي اس��تاني ائتلاف 

نيروهاي انقلاب طي دو روز در تهران برگزار شد. 
پيرهادي ادامه داد: برگزاري نشس��ت هاي استاني با حضور مسئولان   
تعيين شده براي استان هاي مختلف و برگزاري جلسه ويژه نمايندگان 
بانوان شوراي ائتلاف در استان ها با مسئولان كميته زنان شوراي مركزي 

ائتلاف نيز از ديگر برنامه هاي اين همايش دوروزه بود. 
سخنگوي شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اظهار داشت: در نشست هاي 
مورد اش��اره، مس��ئولان و دبيران هر اس��تان، ضمن ارائه گزارش كار 
عملكرد خود، به بيان برنامه هاي پيشِ رو و همچنين دغدغه هاي مطرح 
در سطح استان براي رسيدن به ليس��ت نهايي براي انتخابات مجلس 
يازدهم، پرداختند. وي ادامه داد: نكته مهم مورد بحث و بررس��ي در 
اين همايش اعلام گفتمان ش��وراي ائتلاف نيروهاي انقلاب بود كه بر 
اساس تصميم گيري كميته گفتمان و تصويب شوراي مركزي، گفتمان 
»نجات اقتصاد اي��ران« به عنوان گفتمان راهب��ردي ائتلاف نيروهاي 

انقلاب برگزيده شد. 
به گفته پيرهادي، بررسي نهايي براي برگزاري دور دوم مجامع استاني 
ائتلاف نيروهاي انقلاب براي رسيدن به گزينه هاي نهايي در استان ها، 
ديگر دس��تور كار اين همايش دوروزه بود. س��خنگوي شوراي ائتلاف 
نيروهاي انقلاب، تعدادي از ش��خصيت هاي كش��وري را س��خنرانان 
محوري اين همايش اعلام و خاطرنش��ان كرد: مهم ترين محور مورد 
تأكيد توسط سخنرانان همايش، لزوم ايجاد و حفظ وحدت حداكثري 
ميان نيروهاي انقلاب با هر سليقه اي بود و قطعاً اين روند در گام جديد 
ائتلاف در استان ها، يعني برگزاري مجامع دوم و رسيدن به گزينه هاي 

نهايي مورد توافق همه نيروهاي انقلاب، مؤثر خواهد بود. 

  گزارش

سخنگوي كميسيون امنيت ملي: 
راه رساندن حرف حق انتخابات است 

نه اغتشاش
س�خنگوي كميس�يون امني�ت مل�ي و سياس�ت خارج�ي 
مجل�س ب�ا اش�اره ب�ه ناآرامي ه�اي اخير گف�ت: رس�اندن حرف 
ح�ق راه دارد. راه�ش اغتش�اش نيس�ت؛ انتخاب�ات اس�ت. 
به گزارش فارس، سيدحس��ين نقوي حس��يني در اعت��كاف جمعي از 
دانشجويان، طلاب و مردم كه در اعتراضي به ناكارآمدي دولت در مسجد 
لولاگر تهران برگزار شد، طي سخناني با موضوع » هدف ۴۰ ساله استكبار 
جهاني مبني بر نابودي جمهوري اسلامي ايران از طريق جريان نفوذي 
داخلي« گفت: دشمنان ۴۰ سال اس��ت كه براي از بين بردن انقلاب ما 
تلاش مي كنند، در هم��ان ابتداي انقلاب ص��دام را تحريك كردند، بعد 
فتنه ۸۸، آشوب ۹۶ و ... را رقم زدند ولي موفق نشدند. وي با اشاره به تلاش 
دش��من براي ضربه زدن به انقلاب از طريق نفوذ، ادامه داد: مقام معظم 
رهبري ۱۰ سال است درباره نفوذ هشدار مي دهند، اين مسئله بايد جدي 
گرفته شود.  نقوي حسيني در ادامه بيان داش��ت: ۴۰ سال دارند تلاش 
مي كنند ما را برگردانند سرجاي قبلي مان و در اين رابطه از هيچ اقدامي 
دريغ نكرده اند؛ از ترور، جنگ، تحريم، فشار گرفته تا ايجاد فتنه و تشكيل 
گروه هاي تروريستي اي مانند داعش. همانطور كه مي دانيم داعش هدفش 
ايران بود. وي در ادامه به انتخابات دوم اسفند اشاره و تأكيد كرد:  نمايندگان 
قسم خورده اند و بايد به اسلام، قرآن و به ولي فقيه وفادار باشند. اين  گونه 
نمايندگان را بشناسيد و بشناسانيد. اين نماينده مجلس در ادامه با اشاره 
به ناآرامي هاي اخير گفت: رساندن حرف حق، راه دارد. راهش اغتشاش 

نيست؛ انتخابات است!
نقوي حسيني تأكيد كرد: ممكن است يكي هم منصوب حكومت باشد 
ولي عملكردش خوب نباشد، همين است ديگر ما هم آدم هستيم! ولي ما 
در منصوبين حكومت خيلي مشكل كم داريم. ما در منتخبان مشكل پيدا 

مي كنيم، نمايندگان منتخب!

عضو شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب: 
مردم مجلس پاسخگو 

و غيروامدار مي خواهند
عضو ش�وراي ائتلاف نيروهاي انقلاب با بيان اينكه م�ردم به  دنبال 
مجلس مستقل، پاسخ گو و غيروامدار هستند، گفت: شفاف سازي 
مسائل مالي مهم است چون مردم از فسادهاي اخير خسته شده اند. 
به گزارش فارس، سيدمصطفي ميرسليم، در نشست مسئولان، دبيران و 
شوراي بانوان ائتلاف نيروهاي انقلاب با اشاره به اهميت موضوع انتخابات 
مجلس گفت: ائتلاف ما حول محور فهرست واحد براي انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي است و بايد افراد شايسته جامعه را به ميدان بياوريم. عضو 
شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اسلامي ادامه داد: وقت ما براي انتخابات 
بسيار محدود است و از اين رو بايد جلوي هر نوع رقابت درون جريان انقلاب 
گرفته شود. وي اختلاف در جبهه انقلاب را فاجعه و سم مهلك دانست و با 
اشاره به وضعيت انتخابات در استان ها، گفت: مسئله انتخابات در استان ها 
سخت تر است و بايد كمك كنيم رقابت درون جبهه اي در اين مناطق نيز 
رخ ندهد. ميرس��ليم با تأكيد بر اينكه بايد تمام توان و وقت خود را براي 
ولايت و انقلاب گذاشت، افزود: اميدواريم با حسن نيت دوستان انقلابي به 

فهرست واحد برسيم. 
عضو شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اسلامي فهرست واحد را شرط لازم، 
اما ناكافي عنوان كرد و گفت: پس از مشخص شدن فهرست ها كساني كه 
داخل فهرست نيستند بايد بدانند كه رانده نشده اند چون خدمت به انقلاب 
همچنان ادامه خواهد داشت. ميرسليم با تأكيد بر لزوم برادري و شنيدن 
صداي همه جريان هاي حاضر در جبهه انقلاب، تصريح كرد: متقاعد كردن 
افراد و گروه ها در اين زمان بس��يار مهم است؛ البته در تمام فعاليت هاي 
رقابتي بايد امور اخلاقي را مراعات كني��م و اين موضوع درباره رقيب هم 
صدق مي كند. عضو شوراي ائتلاف نيروهاي انقلاب اسلامي با بيان اين 
نكته كه مردم به دنبال مجلس مستقل، پاسخگو و غيروامدار هستند، گفت: 
شفاف سازی مسائل مالي نيز از نكات بسيار مهم بوده و قطعا اين شفافيت 
به نفع ماست، چرا كه مردم از فسادهاي اخير خسته شده اند. وي در ادامه با 
بيان اينكه انتقاد از شوراي نگهبان سرمايه اجتماعي را تضعيف خواهد كرد، 
ادامه داد: مسئله دروغ و ناكارآمدي دولت بسيار مهم است و بايد مورد توجه 
قرار گيرد؛ در اين شرايط بايد مجلسي روي كار بيايد كه داراي صداقت، 

پاكدستي و كارآمدي باشد. 

 FATF پيوستن به
سفره مردم را  محدودتر مي كند

تصوي�ب لواي�ح مرتب�ط ب�ا FATF عم�لًا ه�م س�فره م�ردم 
و  نف�ت  ص�ادرات  و  واردات  ه�م  مي كن�د،  محدودت�ر  را 
مي كن�د.  روب�ه رو  ج�دي  مش�كلات  ب�ا  را  پتروش�يمي 
محمد سليماني، وزير اسبق ارتباطات در گفت وگو با فارس با اشاره به فشار 
برخي جريان ها به مجمع تش��خيص مصلحت نظام براي تصويب لوايح 
مرتبط با FATF گفت: با توجه به اينكه اصل فعاليت FATF در مسائل مالي 
و پولي و نظارت بر اين موارد است، قطعاً پيوستن به آن مي تواند ضررهاي 
جبران ناپذيری براي ايران داشته باشد. وي ادامه داد: ايران در حال حاضر، 
تحت تحريم هاي سنگيني است كه بر هيچ كشور ديگري اعمال نمي شود. 
در اين شرايط، كشور ايران بايد دست به يكسري مبادلات تجاري و واردات 
و صادرات بزند، مخصوصاً در زمينه نفت و گاز. از طرفي امريكا و اروپا هم 

محكم ايستاد ه اند تا جلوي اين اقدامات را بگيرند. 
 FATF اين فعال سياسي با بيان اينكه در چنين ش��رايطي، پيوستن به
فرصتي را براي امريكا و اروپا فراهم مي كند تا تحريم ها را جدی تر دنبال 
كنند، گفت: درواقع FATF مكانيسم و ابزاري در اختيار غرب است براي 
تكميل حلقه هاي تحريم عليه ايران. در اين شرايط تصويب لوايح مرتبط با 
FATF عملاً هم سفره مردم را محدودتر مي كند، هم واردات را با مشكلات 
جدي روبه رو مي كند و هم صادرات نفت و پتروشيمي را با مشكلات جدي 

روبه رو خواهد كرد. 
سليماني ادامه داد: افراد و جريان هايي كه موافق پيوستن به FATF هستند 
دقيقاً همان كساني هستند كه برجام را به كشور تحميل كردند. خب نتيجه 
برجام چه شد؟ نتيجه اين شد كه تحريم ها گسترده تر شد، فشار بيشتري 
به ايران وارد شد و شاهد تحريم هاي جديد در حوزه هاي غذايي و دارويي 
بوديم. وي با بيان اينكه FATF نيز همانند برجام عمل خواهد كرد، اظهار 
داشت: كساني كه موافق پيوستن به FATF هستند، بايد ابتدا جواب برجام 
را بدهند و بگويند برجام چه شد و به كجا رسيد، بعد بيايند و تقاضاي يك 
معاهده جديد را بدهند. عضو شوراي مركزي جبهه پايداري تصريح كرد: به 
نظر مي رسد افرادي كه اقتصاد كشور را به معاهدات خارجي گره مي زنند يا 

نا آگاه هستند يا در راستاي اهداف غرب حركت مي كنند. 
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       انتخابات

باي�د ب�راي آن دس�ته از پرونده هاي�ی ك�ه 
جنب�ه عموم�ي ن�دارد و ب�ا رضايت ش�اكي 
خصوص�ي ح�ل مي ش�ود، طب�ق قان�ون 
سازوكاری فراهم ش�ود تا هم بر آمار دادسرا 
اف�زوده نش�ود و ه�م م�ردم معطل نش�وند.

به گ��زارش اداره كل روابط عمومي ق��وه قضائيه، 
آيت الله سيد ابراهيم رئيسي در گردهمايي قضات 
دادسراي عمومي و انقلاب استان تهران، قضات را 
مهندس اجراي قانون توصيف كرد و گفت: رأيی كه 
شما صادر مي كنيد، نمود تمام دانسته هاي علمي و 
تجربي شماست و اگر حكم عادلانه اي صادر شود، 
جامعه را در برابر اضطراب هاي اجتماعي، اقتصادي 

و ... حفظ مي كند. 
رئيس قوه قضائيه ادامه داد: دستگاه قضايي ملجأ و 
پناهي است كه مظلومان به آن روي مي آورند و بايد 
با مهرباني با آنان برخورد شود. همه ما مي دانيم كه 
كار و پرونده زياد اس��ت اما اينها نبايد موجب شود 
گشاده رويي را از دست بدهيم. آيت الله رئيسي تأكيد 
كرد: بايد با مراجعه كنندگان به خوبي رفتار شود و 
حتي اگر كاري در حيطه وظايف يك مرجع نبود به 
مراجعه كننده راهكار ارائه كند تا از او رفع ظلم شود. 
آيت الله رئيسي ادامه داد: چند روز پيش كه با آقاي 
اسماعيلي به يكي از مجتمع ها سر زديم، در راهرو 

خانمي را ديديم كه گريه مي كرد و وقتي علت را 
از وي جويا شدم، به من گفت همسرم چهار سال 
است نگذاشته بچه ام را ببينم. آيا براي من و شما 
در دستگاه قضايي امكان دارد كه اجازه ندهيم اين 
ظلم صورت گيرد يا خير. اگر بتوانيم كمك كنيم 
تا اين مادر دلش آرام گيرد، چ��را نبايد اين كار را 

انجام دهيم؟
رئيس قوه قضائيه با ذكر مثال��ي ديگر اظهار كرد: 
برخي پرونده ها گاه��ي ۱۰۰ تا ۴۰۰ نفر مالباخته 
دارند. اينها مواردي اس��ت كه مي ت��وان روي آن 
تصميم گيري س��ريع تري صورت گيرد. بنابراين 
بايد توان خود را مضاعف كنيد. آن توان اداري كه 
براي انجام كار ها مي گذاريد قابل قبول اس��ت اما 
من مي خواهم يك توان مضاعف باوجود كمبود ها 
بگذاريد. اين خواسته بنده به عنوان يكي از همكاران  
شماست. آيت الله رئيسي با اشاره به مشكل كمبود 
نيروي انساني گفت: به دنبال اين هستيم كه نيروي 
انساني را در حوزه اداري و قضايي افزايش دهيم. به 
معاونت نيروي انس��اني نيز تأكيد شده كه در اين 

زمينه يك اقدام جهشي انجام دهند. 
   م�ردم را معط�ل پرونده هاي�ی كه جنبه 

عمومي ندارد نكنيد
رئيس قوه قضائيه در بخش ديگري از سخنان خود 

تصريح كرد: بايد براي آن دسته از پرونده هايی كه 
جنبه عمومي ندارد و با رضايت شاكي خصوصي 
حل مي شود، طبق قانون سازوكاری فراهم شود 
تا هم ب��ر آمار دادس��را افزوده نش��ود و هم مردم 

معطل نشوند. 
آيت الله رئيس��ي، اقدامات انجام ش��ده در جريان 
حوادث آبان ماه از جمله حضور بازپرسان در محل 
و تصميم گيري و اقدام��ات ابتكاري در مواجهه با 
مشكلات را قابل تقدير دانست و تأكيد كرد: قضات 
بايد به موقع تصميم گيري كنند و نگذارند حقي از 

نظام و كسي ضايع شود. 
رئيس ق��وه قضائيه درباره ل��زوم كاهش جمعيت 
كيفري نيز گفت: هر روز قبل از شروع كار به ليست 
زندانيان نگاه كنيد، وضعيت آنها را بررس��ي كنيد 
و حتم��اً در مواردي ك��ه قانون اج��ازه مي دهد، از 

مجازات هاي جايگزين استفاده كنيد. 
آيت الله رئيس��ي با تأكيد بر لزوم بازديد مستمر 
قضات از زن��دان، به بازديد اخير خ��ود از زندان 
اصفهان اشاره كرد و گفت: به نظر مي رسد قضات 
بايد دقت بيش��تري در صدور حكم بازداش��ت و 
حبس داشته باشند و به س��هولت نبايد دستور 
بازداشت داد؛ مگر در مواردي كه قانون الزام كرده 

است و چاره اي وجود ندارد. 

   قضات به تهديد و ملامت توجه نكنند
رئيس قوه قضائيه در بخش ديگري از سخنان خود 
تأكيد ك��رد: قضات نبايد از تهدي��د برخي افراد به 
ش��كايت هاي واهي از ميدان به در شوند و به هيچ 
عنوان نبايد به ملامت ملامت كنندگان توجه كرد  
اين مسائل نبايد ما را از هدف ايجاد امنيت اقتصادي 
و اجتماعي ب��از دارد. يقين بدانيد قاضي ش��جاع، 
قانونمند و جسوري كه با شجاعت تصميم مي گيرد 
و تحت نفوذ صاحبان نفوذ ق��رار نمي گيرد، مورد 
حمايت كامل ماست و به آن قاضي افتخار مي كنيم.  
آيت الله رئيس��ي با تأكيد بر اينكه ح��رف مردم را 
بايد ش��نيد، اظهار كرد: به مركز ۱۲۹ قوه قضائيه 
گفته ام كه مطالب را به بنده منتقل كنند و شب ها 
گاهي كه كارم كمتر است، گزيده اي از تماس هاي 
تلفني را گوش مي كنم. رئيس قوه قضائيه در بخش 
ديگري از س��خنان خود، بازداشت افراد به منظور 
جمع آوري ادله را ممنوع دانست و گفت: ابتدا دلايل 
را جمع آوری كنيد سپس در صورت ضرورت حكم 

دستگيري صادر كنيد. 
آيت الله رئيس��ي در پايان گفت: تعداد زياد پرونده 
در دستگاه قضايي افتخار نيست بنابراين بايد با كار 
انقلابي و جهادي، پرونده های بلاتكليف، مس��ن و 

پيچيده را به سرانجام رسانيم. 

اصلاح طلب�ان تندرويي ك�ه خود را ب�راي رد 
صلاحي�ت نامزده�اي اصلاح طل�ب از س�وي 
شوراي نگهبان و در پي آن موضع گيری عليه 
نظارت اس�تصوابي آماده كرده بودند، قبل از 
رسيدن به شوراي نگهبان، توسط هيئت هاي 
اجرايي وزارت كشور كه بررس�ي مرحله اول 
صلاحيت ها را ب�ر عهده دارن�د، رد صلاحيت 
ش�دند و حالا جهت حمله را به س�مت دولت 
چرخانده اند؛ دولتي كه خود بر سر كار آورده اند 
و حامي انتخاباتي و بعد انتخاباتي اش بوده اند. 
جواد امام دبيركل مجمع ايثارگران اصلاح طلب، 
علي شكوري راد دبيركل حزب اتحاد ملت ايران، 
آذر منصوري عضو ش��وراي مركزي حزب اتحاد 
ملت ايران و عضو س��ابق حزب منحله مشاركت 
از جمله فعالان سياس��ي اصلاح طلب هستند كه 
صلاحيت آنه��ا براي هيئت اجرايي احراز نش��ده 
است. همچنين عماد بهاور، رئيس شاخه جوانان 
حزب منحله نهضت آزادي و امي��ر آريازند، عضو 
ش��وراي مركزي ح��زب اتحاد ملت ني��ز از ديگر 
سياس��يوني هس��تند كه صلاحيت ش��ان براي 

هيئت هاي اجرايي احراز نش��ده است.  حمله به 
دولت از سوي تندروهاي اصلاح طلب البته مطلق 
نيست و كمي بهت و شوك هم به همراه دارد. باور 
آنكه دولت هم آنان را حايز شرايط كانديداتوري 
انتخابات مجلس نمي داند، براي ش��ان س��خت و 
سنگين آمده است. سرمقاله روز گذشته روزنامه 
ش��رق اعتراض به همين ردصلاحيت نامزدها از 
سوي دولت با چاشني اذعان به غافلگيري است. 
احمد غلامي، س��ردبير شرق نوش��ته كه »ستاد 
انتخابات دولت روحاني همه را غافلگير كرد. اين 
ستاد با رد صلاحيت برخي از چهره هاي سرشناس 
اصلاح طلب نشان داد در بر همان پاشنه مي چرخد 
و انتظار تغيير رويكرد در مسئولان دولتي دور از 
انتظار است. برخي از اصلاح طلبان تأييد شده هم 
از صافي شوراي نگهبان نخواهند گذشت و داستان 

تكراري گذشته باز تكرار مي شود. «
آن غافلگيري كه شرق نوشته و بهتي كه ما نوشتيم، 
در واكنش علي شكوري راد، دبير كل حزب اتحاد 
ملت )نسخه  دوم حزب منحله مشاركت( هم عيان 
اس��ت. او با توئيت كردن يك ديالوگ از س��ريال 

س��لطان صاحبقران از زبان اميركبي��ر به همراه 
هش��تگ هاي هيئت هاي اجرايي و دولت تدبير و 
اميد و رد صلاحي��ت و... ، عدم انتظ��ار خود از رد 
صلاحيت توسط هيئت هاي اجرايي وزارت كشور 
را نشان داده است. ش��كوري راد همراه عكسي از 
اميركبير در حمام فين نوشته: »مرگ حق است، 
اما مردن به دست ش��ما حقيقتاً مشكل است. « 
همين توئيت نشان مي دهد كه او پيش بيني رد 
صلاحيت خود را مي كرد و كانديدا شد، اما انتظار 
آن را از دولت نداش��ت. ش��كوري راد در روزهاي 
پس از ثبت نام در انتخابات حتي تا برانداز ناميدن 
شوراي نگهبان رفت، تا كوچك ترين بهانه اي براي 
تأييد صلاحيتش باقي نماند تا بتواند عليه نظارت 
استصوابي فضاس��ازي كند، اما حالا روشن شده 
اس��ت كه او حتي بدون نظارت استصوابي هم رد 

صلاحيت مي شود. 
اهميت رد صلاحيت اين افراد همين نكته اس��ت 
كه وضعيت سياسي آنان به گونه اي است كه حتي 
اگر تلاش هاي شان براي حذف نظارت استصوابي 
يا حتي حذف كل ش��وراي نگهبان نتيجه بدهد، 

باز هم آنان شايستگي ورود به مجلس را نخواهند 
داشت. شكوري راد يا برخي ديگر از ردصلاحيت 
شده ها از سوي دولت سابقه  بازداشت يا محكوميت 
امنيتي دارند و طبيعتاً اس��تعلام هاي امنيتي در 
مورد آنان مثبت نخواهد بود. خود آنان نيز بر اين 
روال قانوني اشراف دارند و اتفاق جديدي نيست. يا 
آنكه قانون مي گويد وابستگي تشكيلاتي به احزاب 
غيرقانوني مانع احراز صلاحيت است و به همين 
است كه وابستگان به نهضت آزادي رد صلاحيت 
مي شوند. با اين حساب، آيا روشن نيست كه براي 
فضاسازي هاي سياسي و نه بالواقع كانديداتوري 
انتخابات ثبت نام كرده اند؟ آنان با علم به شرايط 
كانديدات��وري، در انتخابات ثبت ن��ام كردند تا با 
افزودن به آمار ردصلاحيت ش��ده هاي يك جناح 
خاص، وانمود كنند كه ش��وراي نگهبان با حضور 
يك سليقه سياس��ي خاص در انتخابات مخالف 
اس��ت! آنها نمي خواهند قبول كنن��د كه نه نظر 
شخصي شوراي نگهبان، بلكه قانون به آنان اجازه 
كانديداتوري نمي دهد و شورا جز بر اساس همين 

قانون عمل نمي كند. 
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